
واردات گوشت قرمز کم شد
واردات گوشــت گــرم قرمــز کاهش یافتــه زیرا 
دی ماه مصادف با عید ژانویه و تعطیل رســمی 
کشــورهای زیادی در جهان اســت. رصد بازار 
کالاهای اساسی نشان می دهد حدود دو هفته 
است که گوشــت قرمز بسته بندی یک کیلویی 
با قیمت ۳۹۰ هزار تومان و دو کیلویی به مبلغ 
۷۲۲ هــزار تومان در فروشــگاه های زنجیره ای 
توزیــع نمی شــود؛ اما به جای آن ران گوشــت 
گوســفند برزیلی منجمد هر بســته دو کیلویی 
با قیمت ۴۶۰ و گوشــت گوساله منجمد ۳۱۵ 
هــزار تومــان در حــال توزیع اســت. مســعود 
رسولی، دبیر انجمن صنعت بسته بندی گوشت 
و مواد پروتئینی کشــور در این خصوص به مهر 
گفت: واردات گوشــت گرم قرمــز کاهش یافته 
زیرا دی مــاه مصادف بــا عید ژانویــه و تعطیل 
رسمی کشورهای زیادی در جهان است. دلیل 
دوم به توزیع خرد گوشت قرمز بر می گردد. در 
حال حاضر عرضه به شکل خرد انجام می شود.
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فعالان خصوصی

مذاکره ارزی بانک مرکزی 
ایران و عراق 

دولــت و فعالان اقتصادی عــراق با مذاکراتی که 
انجام داده اند در تــاش برای حل رابطه دینار و 
دلار در ارتباط با ایران و دیگر کشــورها هستند. 
در این زمینه مذاکراتی بیــن بانک مرکزی ایران 
و بانک مرکزی عراق انجام شــده اســت. خبرها 
حاکــی از آن اســت کــه صرافی های رســمی و 
بانک های عراق هرگونه مبادله ارزی با پنج کشور 
از جمله ایــران را منع کرده اند و در این شــرایط 
تاجران ایرانی تنهــا می توانند ارز مورد نیاز خود 
را از بــازار عراق آن هم با قیمتــی گران تر از نرخ 
ارز در بازار رســمی این کشــور تامیــن کنند. با 
این حال یحیی آل اســحاق، رئیس اتاق مشترک 
بازرگانــی ایران و عــراق در گفت وگو بــا ایلنا در 
واکنش به ایــن خبر آن را امری گذرا و مســبوق 
به ســابقه دانست و گفت: از حدود سه ماه پیش 
دولت عراق با هدف تنظیم رابطه بین دینار و دلار 

قواعدی را وضع کرده است. 

زمین برای کارکنان صنایع کشور
تا به امروز اراضی ۱۱۶هزار واحد مســکونی در 
قالب صنعت شهر به کارخانجات کشور تحویل 
داده شده است. محمد بلوردی، معاون سازمان 
ملی زمین و مسکن به باشگاه خبرنگاران جوان 
گفت:  طرحی که موسوم شده به صنعت شهر 
شرایطی را فراهم می کند تا  کارکنان و کارگران 
صنایع کشــور صاحب خانه شــوند و این طرح 
تنها مربــوط به  شــهرک های صنعتی نیســت 
و تمــام کارخانجات و صنایع کشــور که تعداد 
زیادی نیرو داشــته باشــند را شــامل می شود. 
بــه گفته وی در این طرح ابتــدا کارخانجات از 
طریق مشــاورانی که انتخاب شده اند اقدام به 
جانمایی می کنند و مکان های مناسب را برای 
ساخت این واحدها به مجری این طرح معرفی 
می کنند. او می گوید: اجــرای این طرح لزوماً 
کنار صنایع نیست بلکه این مکان ها باید حتماً 
شــرایط ایده آل را داشته باشــند و برای اجرای 
این طرح باید به طور قطع نقاط مناسبی جهت 

ساخت انتخاب شود.

برقــی وارد کنیم. به نظر من قانونگذار در حال گذراندن یک 
دوره گیجی اســت و هنوز نتوانسته به تعادل برسد که با این 
ارزی که دارد و می تواند تخصیص دهد، چه خودرویی، به چه 

شکلی و با چه مدلی وارد کشور کند. 
Ó  بــا توجه بــه مضیقــه ارزی کــه دولــت دارد، فکر 

نمی کنیــد شــاید اولویت این بــود کــه ارز را مثلًا به 
واردات شیرخشک که نیاز بیشتری به آن وجود دارد، 

اختصاص پیدا می کرد تا خودروی دست دوم؟
به نظــر من دولت آنقــدر ارز دارد که هم شیرخشــک را 
تامین کند و هم خودرو را. مسئله اصلی مدیریت و تخصیص 
درســت ارز است اما اگر قرار باشد خودرو با تعداد ۶ هزار و ۷ 
هزار دستگاه وارد شود، بهتر است که نیاید چون تاثیر منفی 
و معکوس آن بیشتر است. خودرو زمانی تاثیرگذار خواهد بود 
که حداقل ۵۰ هزار دستگاه وارد شود. این وعده هایی هم که 
داده می شود که ۱۰۰ هزار خودرو وارد خواهیم کرد و همین 
میزان ثبت سفارش شده است، فقط انتظارات را بالا می برد. 
مــا در بهترین حالت و در زمانی که تحریــم نبودیم ۶۰ هزار 
دستگاه خودرو وارد کشور کردیم. ما اگر در کشورمان مدیریت 
درســت تخصیص منابع داشته باشیم در شرایط فعلی، هم 
خودرو می تواند وارد کشور شــود و هم شیرخشک و گندم. 
واردات خودرو بی هدف نه رقابتی ایجاد می کند و نه خلأ بازار 
را پر می کند بلکه فقط تعداد محدودی خودرو وارد شــده که 
فــردا قیامتی برای تامین قطعات و گارانتی آن به راه خواهد 
افتاد و در نهایت مصرف کننده ایرانی یک خودرو را به سه برابر 

قیمت دنیا خریده و هیچ خدماتی نیز دریافت نکرده است. 
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مرتضی شــجاعی به عنوان کارشــناس خودرو این اعتقاد را دارد که دولت باید 
خودروی صفرکیلومتر وارد کرده و واردات خودروهای دست دوم را محدود کند. 
او در گفت وگو با »هم میهن« عنوان کرده که اگر دولت به دلیل محدودیت ارزی 
توان ایــن را ندارد که خودروی 20 هــزار دلاری وارد کند، می تواند خودروهای 10 

هزار دلاری اما دست اول وارد کند تا مردم با چالش های کمتری مواجه شوند. 
  

Ó شما موافق ورود خودرو به کشور هستید؟ 
بنده موافق این هســتم که واردات خودرو در گونه های محدود و حتماً صفرکیلومتر 
باشد. من اعتقاد دارم تنوع برند در بلندمدت به این روند آسیب خواهد زد. خودروهای 
کارکرده ما را با چالش های متعددی مواجه می کند زیرا فروش خودروی دســت دوم در 
ایران تجربه نشده و با توجه به اینکه نزدیک به پنج سال نیز واردات خودرو ممنوع بوده، 

بهتر بود که دولت به سراغ واردات خودروی دست دوم نمی رفت.
Ó چه چالش هایی؟ مثال می زنید؟ 

از ســامت بدنه خــودرو بگیرید تا قطعــات و خدمات پس از فــروش آن. قطعاً 
خودروهای وارداتی دســت دوم، خودروهای کمیابی خواهنــد بود و قطعات آن در 
بازاری مثل ایران به مراتب گران تر به دست مصرف کننده می رسد و همین برای دولت 
چالش و نیاز ارزی ایجاد خواهد کرد. حتی ممکن است باعث قاچاق قطعات خودرو 
به کشور شود. به نظر من در فضایی که دولت در آن بکر عمل می کرده و وارداتی در 
کار نبوده، بهتر بود از واردات خودروی صفر کیلومتر شروع می کرد و آن را در یک تیراژ 

منطقی گسترش می داد. 
Ó  با وجود تحریم ها و شرایط اقتصادی دولت و مردم این توان را داشتیم که 

خودروی صفرکیلومتر وارد کنیم؟
اثر تحریم ها بر روی خودروی صفر یا کارکرده هیچ تفاوتی ندارد. اگر 
دولت با محدودیت ارز مواجه اســت دلیلی نداشت که خودروی لوکس 
وارد کنــد. اگر دولت توان این را ندارد که خــودروی ۲۰ هزار دلاری وارد 

کنــد می تواند خودروهای ۱۰ هــزار دلاری اما دســت اول وارد کند چون 
هم دولت و هــم مردم با چالش های کمتری مواجه خواهند بود. اینگونه 

خودروها بادوام هستند و معمولًا در خدمات پس از فروش با مشکل 
چندانی مواجه نمی شــویم. اما خودروی دســت دوم دقیقاً 

مانند هندوانه دربسته است و در خدمات پس از فروش 
مــا را وارد چالش خواهد کرد چــون متخصص آنها را 
نداریم و قیمت قطعات آن نیز بالا خواهد رفت. اکنون 

خودروهای خارجی داخل کشور که بیش از ۱۰ سال کار کرده اند، با چالش قطعات 
مواجه هستند و بازار فروش دست دوم آنها به شدت خراب است و عماً مالکان این 
خودروها را عاجز کرده   اســت. من فکر می کنم خودروهای دست دوم وارداتی نیز از 
ســال دوم وارد این چرخه خواهند شــد. بنابراین بنده فکر می کنم در اوضاع فعلی 
ضرورتــی به واردات اینگونه خودروها وجود ندارد. اگــر دولت فکر می کند با واردات 
خودروی دست دوم، قیمت ها می شکند اشتباه کرده است، قیمت ها وقتی می شکند 
که واردات با تیراژ منطقی انجام شود. در مورد ارز، باز این نکته را بگویم که اگر دولت 

محدودیت ارز دارد می تواند خودروی اقتصادی وارد کند.
Ó  برای این خودروها شــرط کارکرد پنج ساله گذاشــته اند. آیا این شرط می تواند 

چالش های این گونه خودروها را مثل خدمات پس از فروش کم کند؟
مسئله اصلی، داشتن خدمات پس از فروش این خودروها نیست، مسئله، داشتن 
دسترسی و هزینه های آن است. تعمیر و پیدا کردن قطعات خودرویی که ۱۰ سال کار 
کرده واقعاً دشوار است. همین الان خودروهایی مانند مگان، زانتیا و ریو که از خط تولید 
خارج شده اند، صاحبان شان را وارد چالش جدی پیدا کردن قطعات یدکی کرده اند؛ تازه 
این خودروها با تیراژهای معقول تولید شده اند و قطعاً خودروهایی که با تیراژ محدود وارد 

ایران شوند با چالش ها و مشکات بیشتری مواجه خواهند شد. 
بســیاری از کشورهایی که خودروهای دســت دوم خود را به کشورهای دیگر مانند 
کشورهای آفریقایی وارد می کنند، دقیقاً به دلیل این است که وارد چنین چالش هایی 
نشوند و می دانند نگه داشتن چنین خودروهایی برای آنها صرفه اقتصادی ندارد. حالا 
ما در این فضا مســیر عکس را انتخاب کرده ایم و با واردات خودروهای میلیاردی مردم 
و دولت را دچار دردســرهای مضاعف خواهیم کرد. من پیشنهاد می کنم خودروی 

کارکرده وارد نکنیم.
Ó  ،فکر می کنید این امکان وجود دارد که کمپانی های ایرانی تولید خودرو 

برای خودروهای دســت دوم خارجی چالش ایجاد کننــد و فضای خرید و 
فروش خودرو در کشور بدتر شود؟

نه من اینگونه به موضوع نگاه نمی کنم. من مدافع خودروســازان داخلی 
نیستم اما بعید می دانم آنها  ورود خودروی کارکرده را به عنوان چالش ببینند. 
باز تاکید می کنم دولت باید ورود خودروهای صفرکیلومتر را که روی آن هم 
تاکید داشت، عملیاتی کند، گســترش واردات خودروهای نو تا 
مقداری گایه های مصرف کننده و حتی فشارهای سیاسی 
به دولت را کم خواهد کرد و ســپس در یک زمان مناســب و 

مقتضی برای واردات خودروی دست دوم تصمیم بگیرد.

کاشدولتسراغوارداتخودرویدستدومنمیرفت
مرتضی شجاعی کارشناس خودرو:
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اینکــه ورود خودروهای دســت دوم چه تاثیری در بازار خواهد داشــت را با 
ساسان قربانی، کارشناس صنعت خودرو در میان گذاشتیم. او در گفت وگو 
با »هم میهن« عنوان کرد سیاســت های فعلی دولت درباره خودرو اساساً 
کارشناسی و علمی نیســت اما ذهنیت دولتمردان فقط بر واردات متمرکز 
است. قربانی می گوید این روند فقط به درد دلال ها می خورد که کسب وکار 
پردرآمدی را برای آنان ایجاد خواهد کرد. او معتقد است مسئولانی که برای 
صنعت خودرو تصمیم گیر هستند باید به دنبال یک یا دو برند بین المللی 

بروند و با آنها همکاری کنند تا راه توسعه را پیدا کنند.
  

Ó ورود خودرو دست دوم را چگونه ارزیابی می کنید؟ 
بنده با واردات خودرو مخالف هستم و اعتقاد دارم باید شرکت هایی را که قرار است 
از آنها خودرو وارد کنیم، مجاب کنیم که در کشور خودمان و البته به روز و باکیفیت 
تولید کنند. چرا بعد از ســال ها مقاومت در این خصوص اکنون باید افتخار ما این 
باشد که خودروی دست دوم مصرف می کنیم؟ اینگونه تصمیمات گرفته می شود 
چون سیاســت های فعلی ما درباره خودرو اساســاً کارشناسی و علمی نیست. ما 
باید برای همه واردات، شــرط تولید در کشــور بگذاریم یعنــی باید از طرف بخش 
خصوصــی با برندهای خوب و قابل قبول برای مردم مذاکره کنیم. دولت نیز بر آن 
نظارت داشته باشد تا فساد و رانت جدیدی شکل نگیرد و یک سیستم نظارتی بر این 

فرایند اعمال شود تا برندهای جهانی دو یا سه تیپ خودرو را در کشور ما مونتاژ 
کنند تا بحث اقتصادی بودن آن نیز توجیه داشته باشد. مثاً فرض کنید 

رقمی نزدیک به ۲۰۰ هزار خودرو، آن هم در ایران تولید شود تا در کشور 
خودمان، ایجاد اشتغال کند. اکنون از چین و چند کشور دیگر خودرو 
وارد می شــود و تنور صنعت و تولید را در آنها گرم کرده ایم و کارگران، 
کارشناسان و مهندسان تحصیلکرده ایرانی باید بیکار باشند و فقط به 

این افتخار کنیم که چند هزار خودرو وارد کرده ایم. 
Ó  ،با توجه به شرایط کشور که تحریم هستیم 

شــرکت های  صاحــب  کشــورهای  آیــا 
خودرو ســازی حاضر هســتند در ایران 

سرمایه گذاری کنند؟
باید بستر آن فراهم شــود. وقتی دولتمردان 

و مســئولان می گویند باید خودروسازی در 
کشور فعال تر شود، پس باید بسترهای آن 

را نیز فراهم کنند اما ذهنیت آنها فقط بر واردات متمرکز اســت و در این شرایط عده 
معدودی از موقعیت های ایجادشده سوءاستفاده می کنند و عامه مردم نیز دل به این 
خوش می کنند که خودروی خارجی اســتفاده می کنند. به نظر من، تفکر سیستم 
اقتصادی و صنعتی کشور برمبنای توسعه تولید نیست و فقط شعار آن داده می شود. 
متاسفانه سیستمی که مجری فرامین مقام معظم رهبری است خیلی به دنبال توسعه 
نیستند و کارهای صوری و ظاهری انجام می دهند و تنها آمار و عدد اعام می کنند اما 
در عمل مسیر حرکت مان در جهت توسعه صنعتی و توسعه تولید نیست. من اعتقاد 
دارم مسئولان عالی رتبه که برای صنعت خودروی کشور تصمیم گیر هستند اگر واقعاً 
به دنبال یک یا دو برند بین المللی بروند و با آنها همکاری کنند، قطعاً راه توسعه را پیدا 

خواهند کرد؛ همانگونه که در خیلی از جاهای دیگر نیز پیدا کردیم. 
Ó  در همین حوزه واردات خودروی دست دوم، خریداران آن در آینده مثلًا در 

مورد تامین قطعات خودرو با چه مشکلاتی مواجه خواهند شد؟
وقتی یک خودرو در خارج از کشور تولید شده و به صورت دست دوم نیز وارد شود، قطعاً 
در خدمات پس از فروش با مشــکل مواجه خواهد شــد چون مراکزی وجود ندارد که 
به صورت سیستماتیک به مردم سرویس دهد. همچنین قطعات یدکی این خودروها 
از طرف تولیدکننده آنها گران تر عرضه خواهد شــد و به سختی به دست مردم خواهد 
رسید. به عنوان مثال اگر خودرویی را با قیمت ۱۰ هزار دلار وارد کنیم، برند تولیدکننده و 
یا شرکتی که آن را وارد کشور کرده، سود اصلی خود را در فروش قطعات خواهد داشت؛ 
به این دلیل که قطعه به قدری نایاب و گران خواهد بود که خریدار خودروی دست دوم 
در طول مدت مصرف آن، قطعاً هزینه بیشتری را پرداخت می کند؛ عماً مانند 
این اســت که پول یک خودروی نو را داده باشــد. به هرحال در کشــور ما چه 
پیش از انقاب و چه بعد از آن در برابر ورود خودروهای دســت دوم مقاومت 
وجود داشــته و اکنون این اتفاق یک حرکت رو به جلو محسوب نمی شود. 
ورود خودروهای دست دوم در کشورهایی اتفاق می افتد که صنعت خودروی 
قوی ندارند، البته کشورهایی داریم که هم تولیدکننده خودرو 
هســتند و هم وارد کننده اما ســابقه ایــران را در صنعت 
خــودرو نداشــته اند. متاســفانه این روند فقــط به درد 
دلال ها می خورد که کســب وکار پردرآمــدی را برای 
آنان ایجاد خواهد کرد. طبیعی اســت با توجه به 
وضعیت ارزی که در کشور وجود دارد، قیمت 
قطعــات یدکی ایــن خودروها بســیار بالا 

خواهد بود.

برندهایبینالمللیهمکاریکنیم بهجایوارداتبا
ساسان قربانی کارشناس صنعت خودرو:

کارکرده« برای اجرا به دولت اباغ شد. به یک هفته نکشید که 
رئیسی نیز آن را برای واردات خودروهای دست دوم که حداکثر 
پنج سال از عمر آنها در زمان ورود به گمرک گذشته بود را به دو 

وزارت خانه صمت و وزارت کشور اباغ کرد.
این مصوبه نیاز به آیین نامه ای داشت که براساس آن نحوه 
تأمین ارز مورد نیاز و شــرایط واردات توسط اشخاص حقیقی 
و حقوقــی بــه پیشــنهاد وزارت، صنعت، معــدن و تجارت با 
همکاری بانــک مرکزی، گمــرک، ســازمان حفاظت محیط 
زیســت و سازمان ملی اســتاندارد ایران تهیه شــود که وزارت 
صمت در عرض یک ماه آن را به هیئت وزیران داد. مشکل اما 
ارزی بود که باید به آن تخصیص پیدا می کرد که در همان ماه 
مهر، جال رشیدی کوچی، نماینده مجلس در توئیتی نوشت: 
»بالاخره با رایزنی هایی که انجام شد، توانستیم موافقت معاون 
اول رئیس جمهور را درباره ارز بگیریم. با موافقت محمد مخبر، 
معاون اول رئیس جمهور، بــه زودی و پس از تصویب آیین نامه 
واردات خــودرو کارکرده در هیئت وزیران، واردات با منشــأ ارز 
خارجی انجام خواهد شــد و مشکل بانک مرکزی حل وفصل 
شــده اســت.« پس از آن بود که در اواخر آذرماه، وزیر صمت 
از تصویــب این آیین نامــه در هیئت وزیران خبــر داد. عباس 
علی آبادی درباره تامین ارز موردنیاز برای واردات این خودروها 
گفته بود: »در مورد ارزی که صرف واردات خودروهای کارکرده 
می شود، برنامه ریزی لازم انجام شده و هیچ نگرانی ای در این 
باره وجود ندارد که بخشی از اقتصاد به دلیل ارزی که به واردات 

خودروهای کارکرده اختصاص پیدا می کند آسیب ببیند.«
در هــر حــال باید ایــن نکتــه را توجه داشــت کــه ورود 
خودروهای دست دوم نیاز به تدبیر بیشتری دارد و عوارض و 
مشکات آن بیشتر است که آن را با برخی کارشناسان حوزه 

خودرو درمیان گذاشتیم.


